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S’agraeix que de tant en tant en la
classe política s’imposi la reflexió da-
vant els impulsos. Potser té raó Ar-
mengol quan afirma que cal refre-
dar la tensió entre PS i ApC per asse-
gurar la viabilitat del pacte.

Conseller socialdemòcrata
Franz Armengol

El nou edifici Perecaus de Canillo ja
és una realitat. S’ha tardat més del
compte i la infraestructura ha costat
més del previst, però els ciutadans
de la parròquia canillenca veuen per
fi satisfeta una vella demanda.

Cònsol de Canillo
Enric Casadevall

Ens agrada que escriptors del nivell
de Villaró tinguin corda per escriure
novel.les durant anys. Aquesta és
una bona notícia per a la cultura en
general i sobretot per als que fan de
la lectura una forma de vida

Escriptor i historiador
Albert Villaró

Editorial L’opinió del diari només s’expressa als editorials.
Els articulistes hi exposen posicions personals.

D’infraestructures i
finances comunals

L’ERA DE L’INTERÈS
PARROQUIAL HA DE
DONAR PAS A LA DE LA
POLÍTICA NACIONAL

A
quest diumenge es va
convertir en realitat
l’edifici Perecaus. Per
fi, els canillencs veuen
satisfeta una vella de-

manda de joves i adults, així com
d’entitats esportives i socials que
fins ara estaven repartides per di-
ferents punts de la parròquia.

Veiem amb molts bons ulls que
els comuns continuïn treballant
per modernitzar les seves infraes-
tructures sempre en benefici dels
ciutadans que les poden gaudir.
També ens agrada que tot i l’aire
festiu que inunda qualsevol inau-
guració, el cònsol de Canillo, En-
ric Casadevall, reservi una mica
d’espai a l’autocrítica i al reconèi-
xer que l’obra arriba «amb retard
i amb més cost del previst». No és
la primera vegada que s’acaba pa-

gant més del pressupostat en un
projecte parroquial i potser per
això –entre molts altres motius–
avui les finances comunals estan
tal com estan. En aquest sentit,
aprofitem la posada en marxa
d’aquest nou recinte per enviar
un desig: que la inversió sigui ren-

dible almenys a llarg termini.
Així, esperem que aquesta ins-
tal.lació no entri en aquella recur-
rent dinàmica del café para todos i
sobretot confiem que amb el
temps se li sàpiguen trobar uns

usos eficients.
Aquesta qüestió ens serveix per

remarcar novament la necessitat
de fer una reflexió profunda so-
bre el model de transferències i
competències de les corporacions
amb una més que necessària revi-
sió de la llei de Finances Comu-
nals. Creiem que l’era dels interes-
sos parroquials potser ja està ca-
duca i s’hauria de donar pas a
l’època de polítiques nacionals en
què els comuns tenen molt a dir.
L’endeutament comunal conti-
nua creixent i aquest no és només
un problema de les parròquies,
sinó també ho és del país perquè,
dèficit comunal és sinònim de
dèficit estatal. És a dir, el proble-
ma no es pot encarar d’una forma
aïllada, sinó que requereix d’una
solució global. I quan el cap de
Govern, Jaume Bartumeu, durant
la inauguració de l’edifici Pere
Caus assenyala que la citada obra
hauria de ser un pas per unir es-
forços entre comuns, intuïm que
la voluntat política potser camina
per la ruta de la política nacional.
Creiem que seria tot un encert.

És bon moment per
plantejar la modificació
dels estatuts i per
assumir el lideratge del
canvi de la realitat

oberta
La finestra

CARMEN
TOMÁS

Més funcionaris

Ja veurem què passarà
quan arribi el setembre i
centenars de negocis no
puguin tornar a obrir

E l govern Zapatero passarà a
la història per la seva incapa-
citat d’explicar als ciutadans

la situació de crisi a la qual ens en-
frontem i d’afrontar-la amb èxit.
Han passat ja dos anys llargs des que
la crisi va començar a donar la cara i
estem com estàvem, però pitjor. La
despesa pública no ha fet més que
créixer i ho ha fet, en la majoria dels
casos, en polítiques que no han ser-
vit per frenar la sagnia de l’atur i de

la inactivitat econòmica. Ara ja sa-
bem oficialment, segons un estudi
del Ministeri d’Economia, que men-
tre l’any passat la desocupació aug-
mentava en un milió de persones, el
Govern seguia contractant funciona-
ris. I que ho feia sobretot en el nivell
d’alts càrrecs i on menys, en Justícia.

Ja als pressupostos per a aquest
any es va incrementar la partida de
despesa de personal de forma abso-
lutament desgavellada per la situa-
ció que travessàvem. Llavors, clar,
encara es negava la crisi . Tots
aquests diners que van anar a parar
al capítol primer podien haver anat
a altres partides amb major incidèn-
cia en l’activitat i, per tant, en la
creació o no destrucció de llocs de
treball. No es va fer així, ni tan sols

es va reconèixer. I ara ens trobem
amb molts milers de mil ions
d’euros segrestats, mentre cal aug-
mentar altres partides lligades a la
desocupació i a les ajudes.

La crisi farà estralls a la tardor. I
tot indica una pujada d’impostos
per fer front a la despesa escandalo-
sa en què han incorregut les admi-
nistracions públiques. S’han tirat
tots els diners per l’embornal i tard
o d’hora caldrà pagar-ho. Mentres-
tant, no s’aborden les reformes ne-
cessàries, entre elles, la laboral i la
de l’educació.

Els joves, amb un atur del 35%,
volen ser funcionaris. Una pena, per-
què un país que no promou la ini-
ciativa i que no forma emprenedors
és un país amb encefalograma pla.
Però res. Tots de vacances. Tots els
polítics, és clar.

Ja veurem el que passarà quan
arribi el setembre i centenars de ne-
gocis no puguin tornar a obrir les se-
ves portes i l’aigua ens arribi, ara sí,
al coll. H
Periodista.
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